
Rozhovor s Tomášem Foldynou
Rozhovor s Tomášem Foldynou, prezidentem Unie státních zástupců České republiky přináší názory
na proměnu dnešní kriminality jako takové a na její současný vývoj, dále na problematiku
kybernetické kriminality, na otázku trestání a alternativních trestů a také na problematiku generační
obměny státních zástupců a její nevyhnutelnost.

 

V rozhovoru s prezidentem Unie státních zástupců Tomášem Foldynou se probíraly aktuální výzvy a
změny, kterými prochází státní zastupitelství v České republice. Tomáš Foldyna popisuje svou
profesní cestu, kdy začínal v advokacii, ale přešel na státní zastupitelství, protože zde cítí větší
volnost a nezávislost. Zmínil, že v advokacii byl často vázán pokyny klienta, zatímco jako státní
zástupce může jednat pouze podle zákona.

Velkou změnou, kterou host zdůrazňuje, je generační obměna státních zástupců. Mladší generace
přichází se sebevědomějšími názory na nezávislost a moderním přístupem ke své práci, což občas
vede k názorovým střetům se zkušenějšími kolegy. Tomáš Foldyna však vnímá tento vývoj jako
nevyhnutelný a přirozený, kdy je důležité najít společnou řeč mezi mladšími a staršími zástupci.

Dalším významným tématem je proměna kriminality. Upozorňuje se zde na posun od tradičních
majetkových trestných činů k sofistikované kyberkriminalitě. Moderní zločiny často zahrnují
elektronické důkazy a mezinárodní přesah, což klade na vyšetřovatele i státní zástupce nové nároky.
Host například zmínil, že velká část kriminality dnes probíhá v kyberprostoru, přičemž přes 70 %
tvoří internetové podvody. Tento trend reflektuje i potřebu rychlého opatřování důkazů včetně
spolupráce se zahraničními partnery.

Kybernetická kriminalita se často prolíná i s drogovou kriminalitou, kde Tomáš Foldyna popisuje, jak
se prodej drog přesunul do virtuálního prostředí, například na dark web. Vývoj zaznamenaly také
syntetické drogy, které neustále mění své složení, čímž unikají aktuální legislativě. V tomto ohledu
zdůraznil nutnost pružné reakce na nové formy drog a modernizaci právních předpisů.

V závěru rozhovoru jsme se věnovali otázce trestání a alternativních trestů. Tomáš Foldyna zmínil, že
došlo k posunu ve využívání konsenzuálních způsobů řešení trestních řízení, například uzavíráním
dohod o vině a trestu. Věří, že tato cesta je správná, i když výsledky těchto změn budou patrné až po
delší době.

Sledujte epravo.cz.

 

Podívejte se na rozhovor
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